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BERLINI GYORS – A HÉT FŐ HÍREI HÉTFŐN 

2024. február 26. 

 

1. Borús kilátások a német gazdaságban – bemutatta a német gazdaság éves 

jelentését Robert Habeck 

Robert Habeck (Zöldek) szövetségi gazdasági miniszter hivatalosan is bemutatta a szövetségi 

kormány éves gazdasági jelentését, amelyben a gazdasági növekedésre vonatkozó előrejelzést 1,3%-

ról jelentősen lefelé, mindössze 0,2%-ra korrigálták. A miniszter a jelentés bemutatásakor Berlinben 

a negatív korrekcióra reagálva elmondta, hogy azoknak több oka is van. Egyrészt a világkereskedelem 

történelmileg alacsony szintű növekedése az egyik, amely egy olyan exportorientált országot, mint 

Németország különösen nehezen érint, másrészt a magas kamatlábak gátolták a vállalatok 

beruházásait, ami visszafogta a növekedést. Emellett a miniszter arra is utalt, hogy a Szövetségi 

Alkotmánybíróság novemberi döntését követően a kormánynak meg kell takarítania, így az állam 

sem tud nagy mennyiségben befektetni. Ezen kívül Habeck kiemelte, hogy Németországban hosszabb 

idő alatt felhalmozódott strukturális problémák is vannak. Így a Zöldek politikusa szerint nem 

kevesebbről van szó, mint Németország, mint ipari helyszín versenyképességének a megőrzőséről, 

amelynél a munkaerőhiány megfékezésére, a bürokrácia csökkentésére és a beruházások 

keretfeltételeinek javítására helyezné a hangsúlyt. A jelentés szerint továbbá a kormány 2024-ben 

2,8%-os inflációval számol, ami a 2023-as 5,9%-hoz képest jelentős csökkenés. Ez egyúttal emelkedő 

reálbérekhez vezet, ami a belső fogyasztás növekedését eredményezheti – áll a dokumentumban. 

Mindazonáltal néhány pozitív mutató ellenére – pl. a foglalkoztatás rekordmagas, valamint a 

megújuló energiák bővülése és aránya fontos reménysugarak – a német gazdaság általános helyzete 

továbbra is nehéz az ukrajnai és a közel-keleti háborúk miatt. Ezért a kormány a 176 oldalas 

dokumentumban tíz cselekvési területet vázol fel, amelyek közül néhányon már dolgoznak a 

gyengülő gazdasági mutatók ellensúlyozása érdekében. 

Alexander Dobrindt, az Unió-pártok Bundestag-frakciójának politikusa élesen kritizálta Habecket és 

a jelentéssel kapcsolatban elmondta, hogy az a kormánykoalíció gazdasági csődhirdetése. 

Hangsúlyozta továbbá, hogy Németország „közvetlenül a következő recesszió előtt áll, és „abszolút 

Európa farvizén van”, amiért a keresztényszociális politikus személyesen Habecket teszi felelőssé. 

Egyúttal Dobrindt felszólította az FDP-t a koalíció elhagyására.  

Német nyelvű összefoglalóért kattintson ide és ide. 

 

2. Németországban részben legalizálták a marihuánát 

A kormány előterjesztésére a Bundestag által elfogadott új törvény értelmében magánszemélyek és 

önkéntes egyesületek immár termeszthetnek és birtokolhatnak kis mennyiségben kannabiszt. Málta 

és Luxemburg után Németország a harmadik EU tagállam, amely legalizálja a kannabiszt személyes 

https://www.tagesschau.de/wirtschaft/konjunktur/jahreswirtschaftsbericht-bundesregierung-100.html
https://www.zeit.de/wirtschaft/2024-02/jahreswirtschaftsbericht-wachstumsprognose-ampel-regierung
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használatra. A törvény elfogadását megelőző heves parlamenti vita során az ellenzéki Unió-pártok, 

valamint az AfD politikusai keményen kritizálták a kormány tervezetét. Stephan Pilsinger (CSU) 

meglátása szerint az engedékeny szabályozás révén már nem lehet különbséget tenni a személyes 

felhasználók és a dílerek között, míg Axel Müller (CDU) a múltban elítélt kábítószer fogyasztók 

részleges rehabilitációja kapcsán a Scholz-kormány „jogi kapitulációjáról” beszélt. A benyújtott 

indítvány mellett 407 képviselő szavazott igennel, míg 226 képviselő nemmel, négy képviselő pedig 

tartózkodott. 

Az új törvény értelmében 2024. április 1-től 18 éven felüli személyek – fiatalkorúak számára továbbra 

is illegális marad a kannabisz használata – otthonukban maximum 50 gramm kannabiszt tarthatnak, 

míg nyilvános helyeken legfeljebb 25 gramm lehet egy személynél. Az immár életbe lépett 

szabályozás a magánfogyasztás biztosítására legfeljebb három növény termesztését engedélyezi 

otthon. A közterületen való fogyasztás tilos lesz az iskolákban, sportlétesítményekben és azok 

látótávolságán belül – a törvény a bejárat körül légvonalban számított 100 méteres körként határozza 

meg ezt a távolságot. Engedélyezésre kerül továbbá a felnőtt állampolgárok által létrehozott nem 

kereskedelmi célú „termesztési társulásainak” a létrehozása, amelyekben legfeljebb 500, 

Németországban lakóhellyel rendelkező tag közösen termeszt kannabiszt, és azt egymásnak 

személyes fogyasztásra szállítja – tagonként havonta legfeljebb 50 grammot. A tervek szerint továbbá 

legkésőbb 18 hónappal a törvény hatálybalépését követően első ízben evaluálni kell többek között a 

törvénynek a gyermekek és a fiatalok védelmére gyakorolt hatását. 

Német nyelvű összefoglalóért kattintson ide és ide. 

 

3. Ursula von der Leyent javasolja a CDU Európai Bizottsági elnöknek 

A CDU szövetségi elnöksége egyhangúlag Ursula von der Leyent, az Európai Bizottság jelenlegi 

elnökét, korábbi szövetségi védelmi minisztert jelöli egy második elnöki ciklusra. Ezt megelőzően 

von der Leyen ebbéli szándékát már jelezte: „Ebben az öt évben nemcsak az Európa iránti 

szenvedélyem nőtt, hanem természetesen az a tapasztalatom is, hogy ez az Európa milyen sokat tud 

elérni az emberekért” – mondta a kereszténydemokrata politikusnő múlt hét hétfőn Berlinben. A 

Friedrich Merzzel, a CDU elnökével tartott közös sajtótájékoztatón Merz kiemelte von der Leyen 

teljesítményét Európa összetartásában a koronavírus-járvány és a háború nehéz éveiben, illetve 

hangsúlyozta, hogy az EB elnöke nagy tekintélynek örvend a tagállamokban és a nemzetközi politikai 

porondon is. Von der Leyen kifejtette továbbá a következő évek feladatait is, melyek szerint meg kell 

erősíteni az EU versenyképességét, előre kell lépni a digitalizációban, garantálni kell Európa külső 

határainak a védelmét és bővíteni kell a kontinens védelmi képességeit is. Mindezek felett azonban 

az áll szerinte, ami Európát az első naptól kezdve jellemezte: a demokrácia és az EU közös értékei. 

Ezeket meg kell védeni a belülről és kívülről érkező támadásokkal szemben.  

Von der Leyen jelölését a CSU is támogatja, mint azt Markus Söder, CSU-elnök és bajor 

miniszterelnök az X-en tudatta. Bizottsági elnökként ő (von der Leyen) „az Unió-pártok természetes 

csúcsjelöltje” – írta Söder. Ezzel szemben a Zöldek részéről éles kritika érkezett azzal kapcsolatban, 

hogy bár von der Leyen egy második ciklusra is szeretne az EU Bizottság elnöke maradni, de nem 

indul az európai parlamenti választásokon. 

Von der Leyen 2019 decembere óta tölti az Európai Bizottság elnöki pozícióját és vezeti azt a 32 ezer 

alkalmazottat, akik többek között javaslatokat tesznek az új uniós jogszabályokra, és ellenőrzik az 

https://www.bundesgesundheitsministerium.de/themen/cannabis/faq-cannabisgesetz
https://www.tagesschau.de/inland/bundestag-cannabis-teillegalisierung-100.html


3  

európai szerződések betartását. A 65 éves politikus emellett az EU-t képviselve szinte minden 

nagyobb nemzetközi csúcstalálkozón, így a G7-ek és a G20-ak ülésein is. A Forbes amerikai magazin 

nemrégiben ismét a világ legbefolyásosabb nőjének nevezte von der Leyent. Eddigi hivatali idejét 

mindenekelőtt a koronavírusválság és az Ukrajna elleni orosz agressziós háború jellemezte. Mielőtt 

2019-ben von der Leyen Brüsszelbe költözött volna, többek között szövetségi védelmi miniszter volt 

Angela Merkel (CDU) akkori kancellár alatt. A hétgyermekes édesanya orvosdoktori diplomával 

rendelkezik, emellett volt már szövetségi családügyi és tartományi munkaügyi és szociális miniszter 

Alsó-Szászországban. Von der Leyen már öt évvel ezelőtt is az egyik vezető jelöltnek tartották a 

Bizottság élére. 1958-ban született Brüsszelben – abban az évben, amikor Walter Hallstein lett az első 

– von der Leyenig egyben az utolsó német a Bizottság élén. Von der Leyen édesapja, a későbbi alsó-

szászországi miniszterelnök, Ernst Albrecht is ebben a Bizottságban dolgozott, ezért ő az Európai 

Iskolába járt, ahol többek között kiválóan megtanult franciául és angolul. 

Az Európai Néppárt – amelynek tagja a CDU és CSU mellett például az osztrák ÖVPm az olasz Forza 

Italia és a spanyol Konzervatív Néppárt (PP) is – csúcsjelöltjének megválasztására a március 7-i 

pártkongresszuson kerül sor, azonban biztosnak vehető, hogy von der Leyen megkapja a szükséges 

támogatást. 

Német nyelvű összefoglalóért kattintson ide és ide. 

 

4. Jelentősen nőtt a menekültek elleni támadások száma 2023-ban 

Egy friss jelentés szerint a német rendőrség jelentősen több menekültekkel szembeni, feltételezhetően 

politikai indíttatású támadást regisztrált tavaly, mint tette azt 2022-ben. Az ezzel kapcsolatos számok 

azt követően láttak napvilágot, hogy Clara Bünger (Baloldal) Bundestag-képviselő kikérte a releváns 

statisztikai adatokat a Szövetségi Belügyminisztériumtól. A jelentés szerint a hatóságok összesen 

2378 bűncselekményt regisztráltak, köztük 313 erőszakos bűncselekményt, melyben 219 ember sérült 

meg. Sajtójelentések szerint utoljára 2016-ban jegyeztek fel több bűncselekményt menekültek ellen. 

A számok az előző évhez képest is csaknem kétszeres értéket mutatnak – 2022-ben 1248 támadást 

követtek el menekültek ellen. A Szövetségi Belügyminisztérium szerint a biztonsági hatóságok 180 

menekültszállások elleni bűncselekményt is regisztráltak az elmúlt évben (2022-ben „csak” 70 ilyen 

támadásra került sor), ami 2017 óta a legmagasabb szám. 

Német nyelvű összefoglalóért kattintson ide és ide. 

   

5. A Vatikán aggodalmát fejezte ki a Német Püspöki Konferencia 

reformtörekvésivel szemben 

A Német Püspöki Konferencia (Deutsche Bischofskonferenz) augsburgi plenáris ülése előtt a Vatikán 

újból aggodalmának adott hangot a németországi katolikus egyház reformmozgalmaival 

kapcsolatban. Ezen mozgalmak részei a német katolikus egyház belső reformfolyamatának, melynek 

célja többek között a papok által gyermekek ellen elkövetett szexuális visszaélések visszaszorítása. 

Ezek eléréséhez a reformokat támogatók fontos strukturális változásokat szeretnének foganatosítani, 

hogy megelőzzék az ilyen eseteket. A német püspökök többsége szerint ez azt is magában foglalja, 

hogy az egyházat érintő döntésekben ne csak a papság, hanem a laikus hívők is részt vegyenek, mely 

egyúttal az egyházon belüli szélesebb körű hatalommegosztás létrehozásával járna. A Vatikán ennek 

https://www.tagesschau.de/ausland/europa/von-der-leyen-eu-kommissionpraesidentin-100.html#:~:text=Der%20CDU%2DBundesvorstand%20hat%20EU,einer%20gemeinsamen%20Pressekonferenz%20in%20Berlin.
https://www.faz.net/aktuell/politik/inland/ursula-von-der-leyen-wird-cdu-spitzenkandidatin-fuer-europawahl-19530050.html
https://www.faz.net/aktuell/gesellschaft/angriffe-auf-fluechtlinge-haben-sich-innerhalb-eines-jahres-fast-verdoppelt-19534212.html
https://www.tagesschau.de/inland/straftaten-gegen-gefluechtete-100.html
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kapcsán szólította fel a Német Püspöki Konferenciát, hogy vegye le a tavaszi plenáris ülésének 

napirendjéről a szavazást a reformtestület szinódusi bizottságának tervezetéről. Ez a lépés azonban 

komoly dilemmába sodorta a német püspököket: ellenálljanak-e Róma akaratának, vagy hajlandóak 

legyenek legalább részben feladni a reformtörekvéseiket. 

Georg Bätzing, a Német Püspöki Konferencia elnöke végül eleget tett Vatikán kérésnek, és törölte a 

szavazást. A püspök szerint a Vatikánból érkezett levél világossá tette, hogy Rómában „valódi 

aggodalmak” fogalmazódtak meg a német úttal kapcsolatban. Bätzing azonban hangsúlyozta, hogy a 

Vatikán aggodalmait nagyrészt meg lehet cáfolni, valamint kiemelte, hogy német részről nem a 

püspöki szolgálat gyengítését, hanem új alapokra helyezését és ezáltal megerősítését tervezik. A 

német katolikus egyházból több meghatározó személy is reagált a Vatikánból érkező negatív 

hangvételű levélre. Thomas Schüller münsteri kánonjogász, aki maga is tagja a reformtervezetet 

kidolgozó szinódusi bizottságnak, hangsúlyozta, hogy „A pápa mélységesen bizalmatlan a német 

egyházzal és püspökeivel szemben”. Daniel Bogner, teológus pedig figyelmeztette a német 

püspököket, hogy ne adják meg magukat, és ne vonják vissza a reform ígéretét. Bogner kiemelete, 

hogy ha a Német Püspöki Konferencia meghajol a római követelés előtt, azt a Német Katolikusok 

Központi Bizottsága, mint a laikus katolikus hívők képviselete úgy fogja értelmezni, mint annak az 

ígéretnek az elárulását, mely a gyermekvisszaélések visszaszorítást tűzte ki célul.  

Mindemellett a plenáris ülésen a Német Püspöki Konferencia egy politikai állásfoglalást is elfogadott, 

amely hangsúlyozta a katolikus egyház az AfD és egyéb szélsőjobboldali pártokkal szembeni 

álláspontját. A dokumentum szerint a nacionalizmus összeegyeztethetetlen a keresztény Isten- és 

emberképpel, továbbá a püspökök arra szólították fel híveiket ebben, hogy világosan álljanak ki a 

szélsőjobboldali és a nacionalista gondolkodás ellen. Bätzing hangsúlyozta továbbá, hogy „a 

jobboldali szélsőséges nézetek terjesztése – ideértve különösen a rasszizmust és az antiszemitizmust 

– összeegyeztethetetlen a teljes idejű vagy önkéntes szolgálattal az egyházban”. 

A német katolikus egyház AfD-vel szembeni világos álláspontja azért is kiemelten aktuális, mert a 

jelenlegi közvélemény-kutatások szerint a közelgő három tartományi választáson az AfD válhat 

három kelet-német tartományban a legerősebb politikai erővé. 

Német nyelvű összefoglalóért kattintson ide és ide. 

 

6. Futball rajongók nyomása véget vetett a Német Labdarugó Ligákat érintő 

befektetői megállapodásnak  

Szurkolói tiltakozásokat követően a Német Labdarúgó Liga (Deutsche Fußball Liga, röviden: DFL) 

elállt a DFL-be történő befektetői belépés terveitől – jelentette be múlt héten a szövetség. A 

tiltakozásokat az előzte meg, hogy a DFL befektetőt keresett egy legfeljebb 8%-os részesedésre a 

DFL egyik leányvállalatában a Bundesliga médiajogainak kihasználása céljából. Ettől a DFL 

egymilliárd eurós bevételt remélt. A kiválasztási folyamat végén az egyetlen fennmaradó pályázó a 

CVC nevű magántőke-társaság volt, amellyel a DFL vezetése nemrégiben tárgyalásokat folytatott. A 

DFL többek között a jobb átviteli technológia finanszírozására és a Bundesliga külföldi 

marketingjének megerősítésére akarta felhasználni a bevételből befolyó összeget. A megkezdetett 

tárgyalásokra válaszul azonban a futballrajongók egy része tömeges tiltakozásokat szervezett a tervek 

ellen, mert attól tartottak, hogy egy befektető belépése a szurkolói érdekekkel ellentétes 

https://www.vaticannews.va/de/kirche/news/2024-02/deutsche-bischofe-bekommen-brief-aus-dem-vatikan.html
https://www.zeit.de/news/2024-02/18/post-aus-rom-puenktlich-zum-start-der-bischofskonferenz
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folyamatokhoz vezetne. Ezért a mérkőzések során a szurkolók teniszlabdákat dobáltak a pályákra, 

vagy távirányítású játékautókat kormányoztak a gyepen, ami a játék megszakításához vezetett. 

Az ellenállásnak köszönhetően végül a befektetői ügylet meghiúsult, a DFL végrehajtó bizottságának 

múlt heti rendkívüli ülésén egyhangú döntés született. „Tekintettel a jelenlegi fejleményekre, a 

folyamat sikeres folytatása már nem tűnik lehetségesnek” – mondta Hans-Joachim Watzke, a DFL 

szóvivője.  

Az „Our Curve” rajongói szövetség elégedetten reagált a vitatott befektetői ügylet végére. Részükről 

Thomas Kessen szóvivő így kommentálta a döntést: „Jó nap a német futballrajongók számára” (…) 

és „minden aktív futballrajongó és a klubok minden tagja számára ez egy nagy siker, amely azt 

mutatja, hogy a német labdarúgás tagalapú és demokratikus, és hogy pontosan ezeket a tagokat kell 

bevonni az ilyen trendteremtő döntésekbe”. 

Német nyelvű összefoglalóért kattintson ide és ide. 

 

7. Az MCC és a Magyar-Német Intézet hírei 

Rendezvények 

Dr. Roland Wöller, Szászország korábbi belügy- és kultuszminisztere és a Szász Tartományi 

Parlament jelenlegi képviselője február 29-én az MCC Szegedi Képzési Központjában beszél az 

oktatás és a pedagógia politikai kihívásairól.  

További információért és regisztrációhoz kattintson Intézetünk honlapjára. 

 

Prof. Dr. Tilman Mayer március 6-án 17.00 órától az MCC Scrutonban ad elő Németország 

elmúlt másfél évszázadi rendszerváltozásairól, belső változásairól és a német politikai „kísérletekről”. 

További információért és regisztrációhoz kattintson Intézetünk honlapjára. 

 

Cikk- és interjúajánló 

Az ide költöző németeknek szimpatikus, hogy nálunk nincs migráció, odahaza pedig könnyen 

előre törhet az AfD. Bauer Bence, Intézetünk igazgatója a Mandinernek nyilatkozott új könyve 

kapcsán. 

A teljes interjú elolvasásához kattintson a Mandiner honlapjára. 

 

Sok minden, amit Magyarországról a német sajtóban olvasni, hallani lehet, nagyrészt 

tudásfoszlányokból áll, amelyeket politikai előítéletek alapján állítottak össze, és ezekből alakult 

ki a jelenlegi narratíva – áll abban az interjúban, amelyet a magyar közmédia tudósítójának adott 

Berlinben Ungarn verstehen (Értsük meg Magyarországot) című könyvének bemutatóján Werner 

Patzelt, az MCC Brüsszel kutatási igazgatója és Bauer Bence, Intézetünk igazgatója. 

A teljes cikk elolvasásához kattintson a Magyar Nemzet honlapjára. 

 

https://www.zdf.de/nachrichten/sport/fussball-dfl-bundesliga-investoren-deal-geplatzt-100.html
https://www.sportschau.de/fussball/bundesliga/dfl-investor-geplatzt-krise-wie-es-weiter-geht-100.html
https://magyarnemetintezet.hu/esemeny/a-tudas-mint-a-jovo-valutaja
https://magyarnemetintezet.hu/esemeny/nemetorszag-tortenelmi-es-politikai-kiserleti-terep
https://mandiner.hu/kulfold/2024/02/magyarorszagnak-nem-erdeke-egy-gyenge-nemetorszag-bauer-bence-a-mandinernek
https://magyarnemzet.hu/kulfold/2024/02/politikai-eloiteletek-alapjan-itelkeznek-nemetorszagban-magyarorszagrol


6  

Igazgatónk, Bauer Bence a Hír TV Célpont című műsorának vendége volt, ahol a német 

bevándorláspolitika következményeiről nyilatkozott. 

A teljes interjú megtekintéséhez kattintson a Hír TV honlapjára. 

 

Intézetünk igazgatója, Bauer Bence a Kossuth Rádió Vasárnapi újság című műsorának vendége 

volt, ahol a Magyar-Német Intézet újonnan megjelent könyvsorozat első kötetéről beszélt. 

A teljes interjú meghallgatásához kattintson a Médiaklikk honlapjára. 

 

Mik a legégetőbb problémák jelenleg Németországban? Vajon elérheti-e a német lakosság, hogy 

előrehozott választásokra kerüljön sor? Többek között ezekre a kérdésekre is választ adott a 

feol.hu podcastjában Bauer Bence, Intézetünk igazgatója. 

A teljes beszélgetés meghallgatásához kattintson a Fejér Vármegyei Hírportál honlapjára.  
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